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СПАжЫВАННЕ

В наследие от ликвидированного 
колхоза и молочно-товарной фермы в 
Шилках осталась насосная станция с 
водонапорной башней, она то и питала 
три деревенских колонки. Вода была 
так себе — с железным привкусом и 
оставляла сильную накипь на посуде — 
однако была.

По рассказам деревенских жителей 
в начале декабря во время сильного 
ветра в Шилках ночью несколько раз 
пропадало электричество. После этой 
«рябиновой ночи» и перестала работать 
насосная станция. Жители деревни 
остались без собственного источника 
воды.

Обращения сельчан к руководству 
сельсовета и местного совхоза с 
просьбой починить насос успехом 
не увенчались: начальство отвечало 

пенсионерам, что ни технических, ни 
финансовых средств для ремонта не 
имеется. Мол, выкручивайтесь сами. 
Даже централизованного подвоза воды 
для живущих здесь людей за месяц 
организовать никто не удосужился.

Пенсионеры, всю жизнь 
протрудившиеся в сельском хозяйстве 
еще и сейчас держат скотину: кроликов, 
коров у одной женщины есть лошадь. 
Ближайший источник воды находится 
в соседней деревне Скрыдлево — 
до работающей колонки примерно 
полтора километра от Шилок. Под силу 
ли пожилым людям, а самой старой 
жительнице далеко за восемьдесят, 
натаскать при таком расстоянии воды 
себе и своим питомцам?

Дмитриевна, которая переехала сюда 
в конце 1980-х из Крыма — муж захотел 

вернуться на родину, рассказывает, как 
выкручиваются сельчане, про которых 
забыли власти:

— Во все емкости, какие есть, 
собираем дождевую и талую воду. Вот 
сейчас после оттепели и снегопада 
набежала — смогу прибрать в 
комнате. Помогает соседка, у которой 
есть лошадь — привезла бидон воды. 
Но ей самой тяжело — кроме лошади 
одинокая женщина держит еще двух 
коров, так что приходится просить 
жителей Скрыдлево, что бы они заранее 
набирали для нее воду. Сегодня приезжал 
из Витебска сын, смогли пополнить 
запас воды.

Пожилая женщина то и дело не может 
удержать слезы:

— Мы ведь ничего ни у кого не просим, 
сено и солому сами заготавливаем. Но 

неужели не заслужили своей работой и 
налогами на старости хотя бы воды? 
Ведь корове не объяснишь, что сломался 
насос, она не человек, который будет 
терпеть, она просит пить.

У одного из жителей деревни есть 
колодец, он немного выручает, но пить 
такую воду запретила санстанция — 
вокруг болота и вода не безопасна для 
здоровья.

По словам сельчан проблемы с водой в 
их деревне наблюдаются почти каждый 
год, особенно после того как в Шилках 
не стало фермы. Однако на этот раз, по 
их впечатлению, поломку уже никто не 
собирается ликвидировать и местных 
жителей просто бросили на произвол 
судьбы.

Сяржук Серабро
«Народныя навіны Віцебска»

Деревня Шилки находится примерно в 25 километрах от Витебска, почти на границе с Сенненским районом. Здесь, не считая 
дачников, 9 жилых домов в подавляющем большинстве которых живут пенсионеры, и с начала декабря у них нет источника воды.

Больше месяца Без воды живёт деревня 

Вось і інфармацыя, якая 
размяшчаецца на сайце ратавальнікаў 
Міністэрства надзвычайных сітуацый 
краіны ў раздзеле Віцебскага абласнога 
ўпраўлення падобная на галаваломку 
для Шцірліца (ці як яго там па новым-
моднаму - Джэймса Бонда?).

2 студзеня адбыліся два узгарання 
будынкаў у Віцебскім раёне амаль 
у адзін і той жа час, а сёмай гадзіне 
вечара. Гарэлі хлеў і лазня. І там і там 
пашкоджаны дах, столь, сцены, у лазні 
яшчэ і маёмасць. Прычыны пажараў 
(узгаранняў?) устанаўліваюцца.

Але вось загадкай застаюцца 
населеныя пункты, у якіх адбыліся 
пажары. Напэўна, гэтая інфармацыя 
трапляе пад грыф «для службовага 
карыстання»? І тым, што называючы 
гэтыя населеныя пункты на старонках 
сайта нават без назвы вуліц і 

прозвішчаў уладальнікаў пацярпелых 
будынкаў, будзе нанесена непапраўная 
шкода і маральныя пакуты з прэтэнзіяй 
на матэрыяльнае ўзнагароджанне. 
Толькі каму? Ўладальніку? Так ён і так 
пацярпеў ад пажару, і будзем думаць, 
мае на руках поліс страхавання ад 
няшчасных выпадкаў і страхавыя 
кампаніі кампенсуюць яму прычыненую 
шкоду ад няшчаснага выпадку. Ці 
старшыні сельскіх Саветаў (а можа 
нават у раённай адміністрацыі?) вельмі 
незадаволеныя згадваннямі населеных 
пунктаў у сувязі з пажарамі?

Спадзяемся, што гэта толькі невялікае 
непаразуменне і яно высьветліцца ў 
першы працоўны дзень новага года, 
калі прэс-аташэ Віцебскага абласнога 
ўпраўлення МНС Марына Фандо будзе 
на працоўным месцы.

К.Адамаў

Не спыняе здзіўляць заслона псеўда-сакрэтнасці і перастрахоўкі, 
якая ўсё больш і больш аблытвае разнастайныя структуры і 
арганізацыя нашай краіны. 

Інфармацыя для 
служБовага карыстання

Сустрэчы з выпускнікамі дацэнта 
кафедры плодаагародніцтва 
Беларускай дзяржаўнай 
сельгасакадэміі Марыі 
Царовайпрайшлі ў Старасельскай, 
Кіраўскай, Ноўкінскай, Кастрычніцкай, 
Бабініцкай, Вымнянскай, Янавіцкай і 
Суражскай школах. У ходзе гутаркі было 
праведзена анкетаванне хлопчыкаў і 
дзяўчынак. Ім патрабавалася адказаць 
на пытанні: па якіх прадметах хацелі 
б прайсці тэставанне, якія ВНУ 
сельскагаспадарчага профілю ведаюць 
і г. д.

Марыя Царова распавяла аб 
спецыяльнасцях, якія можна 
атрымаць у акадэміі, а іх 28. Такі 
выбар прапануюць 9 факультэтаў: 
аграэкалагічны, агранамічны, 
зоаінжынерны, механізацыі сельскай 
гаспадаркі, меліярацыйна-будаўнічы, 

землеўпарадкавальны, эканамічны, 
бізнесу і права, бухгалтарскага ўліку. 
Ўразіла школьнікаў відэа прэзентацыя 
акадэмічнага гарадка, дзе маюцца 
камфартабельныя інтэрнаты, 
спартыўныя залы, басейн, Палац 
культуры, батанічны сад, лядовая арэна, 
3D-кінатэатр і летні амфітэатр.

Галоўны спецыяліст Віцебскага 
раённага аддзела адукацыі, спорту 
і турызму Святлана Бараўцова 
засяродзіла ўвагу на магчымасці 
заключэння мэтавых дамоваў на 
паступленне і тых перавагах, якія яны 
гарантуюць.

Ёсць надзея, што сустрэчы не прайшлі 
бясследна - блізу 10 выпускнікоў сур'ёзна 
зацікавіліся атрыманнем вышэйшай 
сельскагаспадарчай адукацыі.

Ніна Сталяренка
"жыццё Прыдзвіння”

На пасяджэнні райвыканкама абмяркоўвалася перспектыва 
прыцягнення выпускнікоў у сельгасвытворчасць. Сярод прычын 
вакансій называліся і недахопы ў прафарыентацыйнай дзейнасці.

сельгасвытворчасць 
адчувае дэфІцыт кадраў

КАДРЫ

Цяпер кошт 1 кВт/г электрычнай 
энергіі ў жылых дамах (кватэрах), 
абсталяваных ва ўстаноўленым 
парадку электрычнымі плітамі, па 
аднаставачным тарыфе складае 
801,1 рубля (раней — 736,3), па 
дыферэнцыяваным тарыфе па 
часавых перыядах — 560,8 рубля 
пры мінімальных нагрузках (з 
22.00 да 17.00) і 1602,2 рубля пры 
максімальных нагрузках (з 17.00 да 

22.00) (раней — адпаведна Br515,3 
і Br1472,6).

Кошт 1 кВт/г электраэнергіі 
для патрэб ацяплення і гарачага 
водазабеспячэння з далучанай 
(сумарнай) магутнасцю 
абсталявання больш за 5 кВт у 
перыяд мінімальных нагрузак (з 
23.00 да 06.00) складзе 942,5 рубля 
(раней — 866,3), у астатні час сутак 
— 2827,5 рубля (раней — 2598,9).

Электрычная энергія, за 
выключэннем названай вышэй, з 1 
студзеня 2015 года будзе адпускацца 
насельніцтву па Br942,5 за 1 кВт/г 
пры аднаставачным тарыфе (раней 
— Br866,3). Дыферэнцыраваны 
тарыф па часавых перыядах 
складзе: з 22.00 да 17.00 — 659,8 
рубля за 1 кВт/г (раней — 606,4), з 
17.00 да 22.00 — 1885 рубля (раней 
— 1732,6).

ПавялІчаны тарыфы на электраэнергІю 
Нагадаем, папярэдні раз тарыфы 

на электрычную энергію для 
насельніцтва ў Беларусі змяняліся 
з 1 снежня 2014 года.

Пастановай Саўміна таксама 
ўстаноўлены новыя тарыфы (цэны) 
на камунальныя паслугі, "якія 
забяспечваюць поўнае пакрыццё 
эканамічна абгрунтаваных затрат 
на іх аказанне".

К.Смаленскі

Адпаведную пастанову ўрад Беларусі прыняў 30 снежня 2014-га.
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Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

 ЗДАРэННЕПРАБЛЕМА эКАЛОГіі

 

Столько лет уже на этих 
участках люди работают. И 
овощи садят, и цветы разводят, 
у кого-то груши-яблони 
растут, небольшие постройки 
расположились. А теперь все 
под снос, – начала свой рассказ, 
придя в редакцию с письмом от 
всех жителей деревни, Татьяна 
из Верховья Витебского района. 
Петицию подписали порядка 60 
человек.

 Причиной их переживаний 
стало строительство Витебской 
ГЭС. Точнее, берегоукрепление, 
которое предусмотрено 
здесь проектом создания 
энергетического объекта на 
Двине согласно контракту, 
подписанному РУП «Витебск-
энерго» и китайской компанией 
«CNEEC».

– Мы все понимаем, что 
придется освободить землю. 
Но узнали лишь 20 декабря из 
расклеенных объявлений, что 
до 1 января 2015 года с участков 
нужно все убрать. Как же нам 
зимой переехать? Как выкопать 
кусты и деревья, клубни цветов? 
Неужели нельзя было осенью 
предупредить? Разве можно 
так?

Как выяснилось со слов 
девушки, люди не имеют 
законных прав на эти участки. 
В свое время 30 лет назад им 
разрешили занять по 4 сотки 
пустующей земли рядом с 
карьером, где добывали доломит. 
Сами убрали камни, навезли 
грунта и удобрений. Удобно, 
что наделы через дорогу от 
многоэтажек, далеко ходить не 
надо. «Дачников» предупредили, 
что земля им дается без права 
застройки и посадки деревьев. 
Но со временем там все же 
появились небольшие сараи 
для инструментов. А у кого-то и 
маленькие домики.

В Верховье уже ходили 
разговоры о том, что со 
строительством электростанции 
придется участки освободить, 
и жители с этим смирились, но 
о сроках никто не знал. Осенью 
все посадки оставили на зиму, 
внесли удобрения в гряды. И тут 
такой «подарок» под Рождество: 
объявление от Рубовского 
поселкового Совета. В нем 
ссылаются на Указ Президента 

№219 от 16 мая 2014 года «О 
строительстве Витебской ГЭС на 
реке Западная Двина». У жителей 
возник резонный вопрос: если 
все было запланировано в мае, 
почему им об этом сказали 
только в декабре?

– Если бы мы знали заранее, 
убрали бы осенью. Земля 
числится не за нами, и по закону 
мы ничего не можем сделать, 
но просто по-человечески 
просим: дайте нам время хотя 
бы до весны, чтобы создаваемое 
годами не пропало.

Чтобы разобраться в 
ситуации, корреспондент 
«Витебских вестей» обратилась 
к председателю Рубовского 
поселкового сельсовета Андрею 
Бурдо.

– Когда-то фабрика 
(Витебская бройлерная 
птицефабрика – Прим. авт.) 
разрешила занять землю, но 
без документов. Сначала люди 
посадили грядки, а со временем 
оказался самострой. Де-факто 
здесь дачные участки, де-юре – 
пустырь, –прокомментировал 
по телефону Андрей Борисович. 
– О том, что эту землю 
нужно освободить, сам узнал 
20 декабря. Владельцы других 
официально оформленных 
участков были заранее 
предупреждены, с ними 
проведена работа, они получат 
за снос денежные компенсации 
согласно договорам. А здесь 
стоит сарай, и непонятно, 
кому он принадлежит. С кем 
разговаривать?

В управлении строительства 
Витебской ГЭС филиала 
«Витебские электросети» РУП 
«Витебскэнерго» подтвердили: 
членам официально 
зарегистрированных дачных 
товариществ «Родник» 
и «Судостроитель», на 
территории которых будет 
проводиться берегоукрепление, 
застройщик выплатит 
денежные компенсации за 
каждое строение, дерево 
или куст. С ними заключены 
соответствующие договоры, 
в оценке имущества были 
задействованы специалисты, в 
частности, Витебскгипрозема. 
Люди остались довольны. Что 
касается Верховья, то там участки 

заняты незаконно, поэтому ни о 
какой компенсации речь идти 
не может. А вот как люди могли 
не знать о предстоящих работах, 
там недоумевают. Ведь, по 
словам энергетиков, еще в июне 
Витебскгипрозем, когда отводил 
землю под строительство 
Витебской ГЭС, направлял в 
Рубовский поссовет запрос 
о принадлежности данных 
земельных участков и строений. 
Получив ответ от председателя, 
что участок №19 (как указано 
в проекте) – пустырь, землю 
передали РУП «Витебскэнерго». 
Хотя конкретной даты начала 
работ там не было указано. 
Вместе с тем официальные 
дачники были же в курсе.

– Берегоукрепление в Верховье 
предусмотрено проектом 
создания Витебской ГЭС. 
Китайская компания заключила 
контракт на выполнение 
этих работ с подрядчиком 
– УП «Лиозненское ПМС». 
Предприятие уже завезло 
туда технику и приступило 
с 5 января к выполнению 
договорных обязательств. 
Согласно утвержденному 
графику работы должны 
быть завершены до 10 
марта текущего года. 
Каждый день просрочки 
грозит ПМС большими 
штрафами. Тем более, указом 
Президента четко определены 
сроки строительства 
стратегического энерге-
тического объекта, – 
отметил ведущий инженер 
по техническому надзору 
управления по строительству 
Витебской ГЭС Олег Трашков. 
– Все это мы объясняли тем, 
кто к нам приходил, показывали 
на карте границы объекта, 
говорили, какие из незаконных 
участков попадают под 
берегоукрепление, какие – нет.

Удивил Олега Федоровича тот 
факт, что в письме речь идет 
о 60 подписях, ведь проект 
захватывает всего около 15 
участков. Чтобы прояснить 
ситуацию, было решено 
встретиться с жителями деревни 
и на месте все объяснить. 
Подключили председателя 
Рубовского поссовета, а 
также главного инженера 

Лиозненского ПМС Николая 
Петровского.

У магазина в Верховье 
представителей управления 
строительства Витебской 
ГЭС и корреспондента 
«Витебских вестей» встречало 
около полусотни человек, 
в основном пенсионеры. 
Посыпались вопросы: почему 
не предупредили заранее? 
как зимой все убирать? что 
делать с посадками? Жители 
деревни рассказали, что когда-
то пытались оформить участки, 
писали письма, но получили 
отказ. А в многоэтажных домах 
ни подвалов, ни сараев нет. 
Обещали когда-то построить, да 
так и не сделали. И люди начали 
сами возводить подсобные 
помещения на этих участках. 
Теперь и без них останутся…

Но на деле оказалось не совсем 
так. Специалисты управления 
строительства ГЭС успокоили 
всполошившихся людей: 
большинство из участков, 
указанных в объявлении 
поссовета, не попадают в 
зону предусмотренного 
проектом берегоукрепления, 
и предложили вместе пройти 
и показать конкретно границу 
застройки. Почему люди не 
знали об этом и столько времени 
зря волновались – непонятно. 
По мере того, как мы шли вдоль 
улицы, народ отсеивался. Можно 
спать спокойно, по крайней 
мере, пока.

Теперь что касается тех, кому 
все же придется освободить 
сотки. В конце пути остались 
около 10 человек, чьи участки 
находятся в низине. Границу 
берегоукрепления строители 
уже провели, она обозначена 
знаками. Представители 
Витебских электросетей и 
главный инженер Лиозненского 
ПМС ходили вместе с людьми по 
каждому участку, показывали 
границы, предлагали варианты, 
как с наименьшими потерями 
провести выселение. Продлили 
и сроки на одну-две недели, 
пока строители не закончат 
необходимый объем работ на 
другой стороне карьера. Это 
все, чем сегодня могут помочь 
нелегальным дачникам.

На обратной дороге от 

карьера шли вместе с бывшей 
работницей фабрики, ныне 
пенсионеркой Зинаидой 
Иосифовной.

– Жалко, конечно. Столько 
лет в этот участок силы 
вкладывала. Сказали не 
строить ничего, но вы же сами 
знаете: солнце светит – куда 
спрятаться передохнуть? Да и 
инструмент надо поставить. У 
меня тут и бурачок свой был, и 
картошечка. Но что сделаешь, 
все понимаем, – поделилась 
женщина. – Сарайчик я свой уже 
разобрала, ничего, перевезем… 
У меня у дочери есть дача, 
так что без своих овощей не 
останемся.

Как альтернативу жителям 
Верховья предлагают участки в 
соседнем дачном кооперативе 
«Вишняки», где есть свободная 
земля.

К слову, такая же ситуация и 
в поселке Руба, где на берегу 
Двины незаконно разместились 
погреба и сараи жителей. Их 
также придется в ближайшее 
время освободить.

В завершение хотелось 
бы напомнить, что нужно 
быть внимательнее к людям, 
встречаться с ними, участвовать 
в решении их проблем. Тогда и 
не будет возникать подобных 
ситуаций.

Ольга Масловская
«Витебские вести»

Из-за строительства Витебской ГЭС дачные участки по береговой линии Двины пойдут под снос. Об этом их владельцы узнали 
незадолго до сноса.

часть витеБского района уйдёт Под воду
У ЦэНТРЫ ўВАГі

Пасля прыбыцця да месца 
выкліку падраздзяленняў МНС 
назіралася адкрытае гарэнне 
купала храма, а таксама 
моцнае задымленне ўнутры 
храма.

Храм пабудаваны ў 2000 
годзе, драўляны. Нягледзячы 
на тое, што гістарычнай 
каштоўнасці ён не ўяўляе, 
размешчаны ён у маляўнічым 
месцы і сюды імкнуліся 
патрапіць прыхаджане.

На момант узнікнення пажару 
ў храме людзей не было, храм 
быў зачынены. Ранішняя 
служба да таго часу ўжо 

скончылася, а вось вячэрняя і 
ўсяночная служба, на жаль, не 
адбудзецца. У выніку пажару 
пашкоджаны дах на плошчы 
30 м.кв. і 50 м.кв. драўлянага 
лачання (абрашоткі).

У выніку пажару пацярпела 
прыхаджанка, 1953 г. н, 
якая з дыягназам "апёк 
рукі і дыхальных шляхоў" 
шпіталізавана ва ўстанову 
аховы здароўя. Па ўсёй 
бачнасці, жанчына спрабавала 
сама ліквідаваць гарэнне, але 
беспаспяхова.

Прычына пажару 
высвятляецца

Пажар у храме 
6 студзеня каля 14-й гадзіны ў ЦАК УМНС ад 
відавочцаў паступіла паведамленне аб пажары 
храма Ксеніі Блажэннай ў в. Бернікі Воранаўскага 
с/С Віцебскага раёна.

Усяго за 10 месяцаў гэтага 
года ўведзена 15651 кв. м 
жылля, што складае 88,4% 
ад задання. Навасёлаў 
прынялі 12-кватэрны дом у 
Курына, 60-кватэрны ў АГ. 
Кастрычніцкая. Як заўсёды 
выручылі індывідуальныя 
забудоўшчыкі, бо 

індывідуальныя жылыя 
дамы далі 71% уведзеных 
плошчаў, або 11120 
індывідуальных квадратных 
метраў.

У прагнозных паказчыках 
на 2015 год - 40-кватэрны 
жылы дом у Лужасна, 
12-кватэрны - у Курына, 

2 аднакватэрных - у в. 
Палудзеткі. Аб'яўлены 
тэндэр на будаўніцтва 40-
кватэрнага жылога дома ў 
Ноўцы. Прапрацоўваецца 
месца размяшчэння 
пляцовак пад будаўніцтва ў 
АГ. Кіраўская, пас. Тулава.

А.Адамаў

Выкананне плана па ўводу жылля ў Віцебскай вобласці пад вялікім 
пытаннем. Але Віцебскі раён сярод перадавых. Таму адказ на пытанне: 
“Ці выканае Віцебскі раён заданне па агульнаму ўводу жылой плошчы?” 
хутчэй за ўсё – станоўчы.

жыллёвае 
БудаўнІцтва 

Працягваецца
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 СВАБОДА СЛОВА ДэМАКРАТЫЧНЫ РУх

Як адзначыў намеснік міністра 
працы і сацыяльнай абароны 
Валеры Кавалькоў, дакумент 
яшчэ не прыняты і цяпер 
знаходзіцца ў Адміністрацыі 
прэзідэнта. Пра тое, калі ж 
грамадскасць даведаецца, што за 
сюрпрыз чыноўнікі падрыхтавалі 
непрацуючым суграмадзянам, 
невядома. Як адзначыў намеснік 
міністра, рашэнне ў гэтым 
выпадку павінен прыняць 
кіраўнік дзяржавы.

Валеры Кавалькоў толькі 
адзначыў, што тэрмін «дармаед» 
у Беларусі не ўзаконены, а 
праект дакумента рыхтаваўся 
ў адпаведнасці з палажэннямі 
Канстытуцыі.

Нагадаем, Аляксандр 
Лукашэнка даручыў ураду 
прымусіць працаваць тых, хто 
афіцыйна нідзе не працуе, да 
1 студзені 2015 года. «Любымі 
спосабамі, якія мы ведаем і 
ўмеем рабіць, трэба прымусіць 
гэтых людзей працаваць! - 
падкрэсліваў Лукашэнка на 
нарадзе 20 кастрычніка. - Да 
1 студзеня прыняць меры, каб 

усе працавалі, прымусіць усіх 
працаваць! »

На тым жа нарадзе Лукашэнка 
прывёў і некаторыя лічбы. 
Так, па яго дадзеных, «каля 
500 тысяч нашых грамадзян 
не задзейнічаны ў эканоміцы 
краіны». «Хай 100 тысяч - 
гэта хатнія гаспадыні і што 
працуюць на ўласным падворку. 
А 400 тысяч чым займаюцца? За 
чый кошт жывуць?»- Задавалася 
пытаннямі кіраўнік дзяржавы.

Ён даручыў тагачаснаму 
кіраўніку Адміністрацыі 
прэзідэнта Андрэю Кабякову 
і дзяржаўнаму сакратару 
Савета бяспекі Аляксандру 
Мяжуеву ўнесці прапановы 
па гэтай праблеме і да канца 
года далажыць аб праведзенай 
працы.

Лукашэнка тады таксама 
падтрымаў ініцыятыву 
Міністэрства ўнутраных 
спраў, якое прапанавала 
вярнуць норму, якая 
дазваляла прыцягваць да 
адказнасці грамадзян, якія 
не працуюць і ўхіляюцца ад 

працаўладкавання.
Эксперты звярталі ўвагу, што 

ўлады разгарнулі кампанію 
ня супраць дармаедаў, а 
супраць тых, якія працуюць 
нелегальна. Маўляў, дзяржава 
зацікаўлена, каб падаткі 
плаціліся спраўна, а сродкі ў 
Фонд сацыяльнай абароны 
насельніцтва (ФСАН) паступалі 
ў дастатковай колькасці. Бо 
каля 70% падатковай нагрузкі ў 
Беларусі прыпадае на адлічэнні 
прадпрыемстваў у ФСАН.

Будуць праблемы з 
напаўненнем фонду, пад 
пагрозай апынецца выплата 
дапамог, бальнічных і, у першую 
чаргу, пенсій. А так як дзяржава 
пакуль не прадпрымае ніякіх 
мер па рэфармаванні пенсійнай 
сістэмы, то, такім чынам, будзе 
шукаць любыя спосабы фонд 
папоўніць.

Адзін з іх - павелічэнне 
перыяду абавязковых выплат у 
ФСАН. Так, з 1 студзеня 2015 года 
павялічаны мінімальны стаж 
працы для прызначэння пенсіі 
па ўзросту і пенсіі за выслугу 

гадоў з 10 да 15 гадоў.
«Рэалізацыя гэтых мер 

дасць магчымасць узмацніць 
значнасць стажу ў памеры пенсіі 
і матывацыю работнікаў да 
доўгай легальнай працоўнай 
дзейнасці і абмяжуе ўтрыманскія 
настроі», - адзначыў Валеры 
Кавалькоў.

Да 2014 года мінімальны 
працоўны стаж, неабходны для 
прызначэння пенсіі па ўзросту і 
пенсіі за выслугу гадоў, складаў 
5 гадоў, аднак з 1 студзеня 2014 
года ён быў павялічаны да 10 
гадоў, а з 1 студзеня 2015 года - 
да 15 гадоў. Акрамя таго, з 2015 
года для грамадзян, якія не 
маюць мінімальны стаж працы, 
прадугледжана павелічэнне 
пенсійнага ўзросту да 60 гадоў у 
жанчын і 65 - у мужчын.

Валеры Кавалькоў не 
змог сказаць, колькі людзей 
пенсійнага ўзросту ў цяперашні 
час не маюць 15-гадовага 
стажу працы, паколькі «ацэнка 
працоўнага стажу робіцца на 
момант, калі яны прыходзяць у 
пенсійную сістэму».

Паводле ацэнак Мінпрацы, 
такіх людзей у Беларусі можа 
быць прыкладна 5-10 тысяч 
чалавек.

Што рабіць тым, хто ў сілу 
розных прычын не адпрацаваў 
неабходную колькасць гадоў для 
прызначэння працоўнай пенсіі?

«Давядзецца дапрацаваць, 
- сказаў Валеры Кавалькоў. 
- Калі не хапае 15 гадоў 
працоўнага стажу, пенсія 
прызначаная не будзе: жанчыне 
ў 60 гадоў, мужчыну - у 65 будзе 
прызначаная сацыяльная пенсія, 
але гэтая пенсія складае 50% 
пражытачнага мінімуму і сёння 
складае 700 тысяч рублёў».

Намеснік міністра дадаў, што 
ў краіне няма напружання 
на рынку працы - на кожнага 
афіцыйна беспрацоўнага 
прыпадае дзве вакансіі. 
Адным словам, працу знайсці 
нескладана. Іншая справа, 
што большасць прапаноў не 
карыстаюцца попытам з-за нізкіх 
заробкаў.

Алена Спасюк
БЕЛАПАН

Міністэрства працы і сацыяльнай абароны ў межах кампаніі па барацьбе з так званымі дармаедамі распрацавала праект 
дакумента, у якім прапісаныя меры па ўключэнню непрацуючых працаздольных грамадзян у працоўную дзейнасць. Пра тое, 
якія меры прадугледжвае дакумент, чыноўнікі пакуль не кажуць.

БарацьБу з дармаедамІ ПачалІ з ПенсІянераў?

Союз муфтиев России 
выступил с заявлением, 
в котором гневно осудил 
теракт в Париже. Но! Читаем 
документ дальше и узнаем, что, 
оказывается, грех провокации 
в нашем мире не менее опасен 
для сохранения мира, чем грех 
тех, кто на эту провокацию 
способен поддаться. 
«Оскорбление чувств 
верующих недопустимо, 
как и недопустимы любые 
проявления экстремизма, 
любое посягательство на 
жизни мирных людей», — 
считают в организации.

В итоге киллеров и их 
жертв поставили на одну 
доску. Более того, между 
строк можно прочитать, к 
кому из них на самом деле 
хуже относятся российские 
муфтии. Журналисты Char-
lie Hebdo, по сути, названы 
провокаторами, а террористы 
«всего лишь» поддавшимися 
на провокацию.

Но, позвольте, с каких пор 
шутка, пусть даже и неудачная, 
стала считаться не меньшим 
грехом, чем хладнокровное 
убийство безоружных людей?..

Вывод «сами виноваты» в 
отношении случившегося в 
Париже вообще получил в 
России достаточно широкое 
распространение. Вот 
писатель Сергей Шаргунов 
интервью «Эху Москвы» 
начинает с того, что «сходил в 
храм Божий, как всегда делаю 
на Рождество». Потом коротко 
упоминается «варварский 
террористический акт». После 
чего начинаются пространные 

рассуждения: «Это повод 
поразмышлять о границах 
дозволенного в журналистике... 
Очевидно, что мир оказался в 
такой ситуации, что это кого-
то очень сильно оскорбляет, 
если это бьет по чужим 
религиозным чувствам, то 
каждый раз человек, который 
снова и снова идет на это, он 
знает, что не надо рисовать 
карикатуры на пророка 
Мухаммеда, он понимаем, 
чем рискует – рискует своей 
головой. Значит, журналисты 
отдавали себе отчет, что они 
рискуют своими головами».

На самом деле, исходя из 
подобной логики, можно 
обосновать убийство 
практически любого 
человека. Всегда кто-то может 
расценить чьи-то действия 

как провокацию. Абсолютное 
большинство жертв исламских 
террористов не рисовали 
карикатуры на Пророка, но 
это не помешало бандитам 
их убить. Просто потому что 
они бандиты. А повод... Повод 
всегда найдется.

Печально, что очень многие в 
России этого не понимают. Да и 
в Беларуси наверняка хватает 
тех, кто думает подобным 
образом. Но случившееся в 
Париже заставляет задуматься: 
на чьей мы стороне пусть даже 
чисто морально? Потому что 
это тот случай, когда или – или. И 
если позиция «я осуждаю, но...» 
становится главенствующей, 
значит, террористы достигли 
своих целей.

Александр Старикевич
“Салідарнасць”

То, что представители «Исламского государства» приветствовали расстрел 
во французской столице, удивления не вызывает. Но вот есть такая 
организация, как Союз муфтиев России, которая, по религиозным меркам, 
считается центристской. И поэтому её позиция впечатляет гораздо больше.

Парижский теракт отозвался 
грозным эхом в россии

Такое меркаванне выказаў у 
каментары БелаПАН палітолаг 
Валер Карбалевіч. Ён адзначыў, 
што сітуацыя ў краіне ў апошні 
час змянілася. «Да гэтага часу 
лічылася, што прэзідэнцкія 
выбары будуць прахаднымі, 
дзяжурнымі, а таму наогул 
не мае значэння, два-тры 
кандыдаты будзе ці адзін. Але 
цяпер, на фоне фінансава-
эканамічнага крызісу, сітуацыя 
змянілася. Гэта значыць, што 
тактыка апазыцыі будзе мець 
вялікае значэнне на выбарах 
2015 года », - перакананы 
палітолаг.

Для старшыні Аб'яднанай 
грамадзянскай партыі (АГП) 
Анатоля Лябедзькі «больш 
важным быў бы вынік выйсця не 
столькі на адзінага кандыдата, 
колькі на адзіны сцэнар 
дзеянняў». «Калі ў апазіцыі 
будзе адзіны сцэнар дзеянняў, 
агульны план, то ў ім можа 
быць і адзін, і некалькі спікераў. 
Хоць не будзем выключаць 
і магчымасці вырашэння 
пытання па адзіным кандыдату 
", - заўважыў палітык.

Старшыня руху «За Свабоду» 
Аляксандр Мілінкевіч, які 
ўдзельнічаў у прэзідэнцкай 
кампаніі 2006 года як адзіны 
кандыдат ад апазіцыі, 
перакананы: надзеі на выхад 
на адзінага кандыдата ад 
"ніколі нельга губляць». 
«Хоць шанцаў вельмі мала. 
Здарылася тое, што здарылася. 
Чым слабейшы апазіцыя, тым 
менш у яе прыкладаў працы з 

грамадствам і тым больш яна 
думае аб фармальных рэчах: хто 
спікер, каго часцей прымаюць 
за мяжой », - сказаў Мілінкевіч.

Пры гэтым ён са шкадаваннем 
дадаў, што ў апазіцыі «ідзе 
ўнутраная барацьба», якая 
аслабляе дэмакратычныя сілы.

Як паведамлялася раней, 17 
лістапада пяць апазіцыйных 
партый і арганізацый падпісалі 
ў Мінску пагадненне аб 
працэдуры вылучэння адзінага 
кандыдата на прэзідэнцкіх 
выбарах. У ліку тых, хто падпісаў 
пагадненне Беларуская 
сацыял-дэмакратычная партыя 
(Грамада), рух «За Свабоду», 
кампанія «Гавары праўду», 
Партыя БНФ і аргкамітэт па 
стварэнні партыі «Беларуская 
хрысціянская дэмакратыя».

Між тым перамовы аб 
абранні адзінага кандыдата 
вялі сем апазіцыйных структур: 
названыя арганізацыі, а 
таксама Беларуская партыя 
левых «Справядлівы свет» і 
Аб'яднаная грамадзянская 
партыя. Прадстаўнікі двух 
апошніх ўзялі час падумаць, ці 
варта ім далучацца да гэтага 
пагаднення.

Чакаецца, што адзіны 
кандыдат у прэзідэнты ад 
апазіцыі будзе вызначаны на 
кангрэсе дэмакратычных сіл, які 
павінен прайсці гэтай вясной.

Выбары прэзідэнта павінны 
прайсці не пазней за 20 
лістапада.

Прэс-служба
“Рух “За Свабоду!”

Здольнасць апазіцыі дамовіцца аб вылучэнні 
адзінага Кандыдата ў прэзідэнты на ВЫБАРЫ 
2015 "залежыць ад палітычнай выспеласці 
апазіцыйных суб'ектаў".

аПазІцыя 
ня гуБляе надзеІ 

дамовІцца
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ДЫКРэТ №5

КАДРАВАЕ ПЫТАННЕ

ПОГЛЯД З МАСКВЫ

Сапраўды, статыстыка малюе 
змрочную карціну. Так, 55% дзяржаўных 
прамысловых прадпрыемстваў 
стратныя, ды і з прадукцыйнасцю працы 
за апошнія гады сітуацыя значна не 
палепшылася.

Так, па апошніх дадзеных, Беларусь 
па прадукцыйнасці працы адстае ад 
узроўню краін Еўрапейскага саюза 
ў чатыры разы. Ўлады ў спробах 
палепшыць гэты паказчык ўвялі механізм 
залежнасці зарплаты ад прадукцыйнасці 
працы: ёсць рост прадукцыйнасці - будзе 
і рост заробкаў, інакш ніяк. Аднак і гэтая 
мера слаба паўплывала на сітуацыю.

Эксперты даўно заяўлялі аб 
назапашаных дысбалансу ў гэтай сферы, 
неабходнасці структурных рэформаў. 
Аднак улады ў чарговы раз вырашылі 
выкарыстаць старыя сродкі.

Зноў вырашана закруціць гайкі
Пяты дэкрэт атрымаўся досыць 

традыцыйным для айчыннага 
заканадаўства. Асноўная стаўка 
зроблена на тое, што чарговае 
ўзмацненне жорсткасці патрабаванняў з 
боку дзяржавы да работнікаў і кіруючаму 
складу дазволіць вырашыць праблемы 
прадпрыемстваў і арганізацый, эканомікі 
ў цэлым.

Падпісанне дэкрэта выклікала 
хвалю крытыкі ў незалежных СМІ, 
бо многія нормы гэтага дакумента 

супярэчаць працоўным заканадаўстве 
і пагаршаюць умовы працы работнікаў 
прадпрыемстваў. У дадатак дзеянне 
дакумента распаўсюджваецца на 
арганізацыі ўсіх форм уласнасці, а гэта 
азначае ўзмацненне ўмяшання дзяржавы 
ў справы прыватнага бізнесу.

Зрэшты, улічваючы спецыфіку 
працы прафсаюзаў у Беларусі, можна 
канстатаваць: якое б ні было працоўнае 
заканадаўства, казаць аб яго выкананні 
і рэальнай абароне правоў работнікаў 
не прыходзіцца. Што ж да ўмяшання ў 
справы бізнэсу - то гэта далёка не першы 
і не апошні выпадак, падобны падыход 
не з'яўляецца сюрпрызам.

Пытанне ў іншым: дзеля чаго ўлады 
пайшлі на такія меры? Прыняцце гэтага 
нарматыўна-прававога акта, хутчэй 
за ўсё, стане чарговай памылкай, на 
якіх беларускія чыноўнікі, на жаль, 
не вучацца. Яго нормы не толькі не 
здольныя палепшыць сітуацыю, а 
хутчэй наадварот - толькі абвастрыліся 
супярэчнасці.

У першым выпадку размова ідзе пра 
прэзідэнцкай дырэктыве 2004 года 
«Аб мерах па ўмацаванні грамадскай 
бяспекі і дысцыпліны». Яна таксама была 
накіравана на ўзмацненне жорсткасці 
патрабаванняў да работнікаў і кіраўнікам, 
павышэнне іх адказнасці. Выніку, калі 
меркаваць па сённяшнім становішчу 

спраў, дакумент не даў.
Другі сугучны па духу нарматыўны 

акт - дэкрэт № 9 "Аб дадатковых 
мерах па развіцці дрэваапрацоўчай 
прамысловасці» (2012 год).

Гэты дэкрэт таксама выйшаў досыць 
спрэчным і таксама прадугледжваў 
закручванне гаек на прадпрыемствах 
дрэваапрацоўчай прамысловасці з мэтай 
павышэння эфектыўнасці іх работы.

З-за некаторых змяшчаюцца ў ім мер, 
напрыклад абмежаванні на магчымасць 
звальнення з прадпрыемства, 
аглядальнікі метафарычна загаварылі аб 
увядзенні прыгоннага права.

Аднак і гэты дакумент, нягледзячы 
на досыць жорсткі характар, 
не змог палепшыць сітуацыю ў 
дрэваапрацоўцы.

У цэлым, калі звярнуцца да гісторыі 
апошніх гадоў, то можна заўважыць, 
што беларускія ўлады з зайздроснай 
упартасцю спрабавалі дазволіць 
шматлікія праблемы менавіта пры 
дапамозе ўзмацнення жорсткасці мер, 
закручвання гаек і г.д.

Прычыны таму - як негатыўнае у 
прынцыпе стаўленне кіраўніцтва 
краіны да рэформаў, так і палітычныя 
перадумовы: на 2015 год прызначаныя 
прэзідэнцкія выбары, і ўзрушэнні на 
чале дзяржавы ў гэты перыяд асабліва 
непажаданыя.

эканоміка залішне зарэгулявана
Большасць прадпрыемстваў 

дзяржсектара за апошнія дзесяцігоддзі 
прызвычаілася працаваць ва ўмовах 
нізкай канкурэнцыі, дзяржзакупак і 
бюджэтных датацый; эфектыўнасць 
працы толькі ў апошні час сталі вызначаць 
па колькасці продажаў, а не аб'ёмах 
выпуску.

Вырашыць праблемы толькі толькі 
нормамі дэкрэта будзе немагчыма. 
Без змены істотных умоў працы гэтых 
прадпрыемстваў і эканамічнай асяроддзя, 
у якой яны знаходзяцца, нічога не 
атрымаецца. На сённяшні дзень шматлікія 
праблемы магла б вырашыць палітыка, 
накіраваная на зніжэнне дзяржаўнага 
рэгулявання большасці сфер.

Да прыкладу, дзяржаўнае рэгуляванне 
цэн змушае многія прадпрыемствы 
працаваць у нуль, а то і зусім сыходзіць 
у мінус. Існуючыя механізмы тэндэраў 
і дзяржзакупак таксама зніжаюць 
эфектыўнасць і выніковасць працы 
шматлікіх прадпрыемстваў.

Такім чынам, прыняўшы дэкрэт № 
5, улады паспрабавалі ў чарговы раз 
адтэрмінаваць ўжо даўно наспелыя 
структурныя пераўтварэнні. Аднак такія 
адтэрміноўкі кожны раз прыводзяць да 
ўзмацнення негатыўных фактараў.

Мікіта Бяляеў
Чытаць цалкам: naviny.by

Нізкая эфектыўнасць работы прадпрыемстваў, праблемы кіравальнасці эканомікай даўно сталі галаўным болем чыноўнікаў, 
разабрацца з якой паспрабавалі праз прыняцце прэзідэнцкага дэкрэта № 5. Аднак рэалізацыя яго палажэнняў не прывядзе да мэты.

дзяржава настуПае на старыя граБлІ

Болезнь развивается по своим 
законам.

Если пациент отказывается от лечения, 
помочь ему нельзя. Возможно только 
принудительная госпитализация, а это 
чревато сроком. Все, все взаимосвязано 
в этом мире. Агрессия и зло не 
имеют границ. Зло наступает по всем 
фронтам. Зло под маской духовности 
и божественной справедливости. 
Неважно, в каком обличье Бог.

Война идет между здравым смыслом и 
безумием.

Убить средь бела дня невооруженных, 
безобидных, выполняющих свой 
профессиональный долг людей - у себя 
в стране, у себя дома – это чудовищный 
вызов и чудовищная несправедливость.

Убийство художников и журналистов 
– это вызов этой самой цивилизации и 

мировой культуре.
Убить клоуна может только рожденный 

от зверя.
Сказать, что эти нелюди были 

оскорблены – чистая глупость. Нечеловек 
не может быть оскорблен - у него нет этих 
чувств. Не объяснить им, этим нелюдям, 
что ответом на рисунок может быть 
только рисунок, ответом на слово может 
быть только слово. Рисовать карикатуры 
можно про все и на всех.

А про Холокост можно? – спрашивают 
часто меня некоторые граждане.

Рисуйте! Если вас смешит уничтожение 
миллионов в газовых камерах и это вас 
веселит – рисуйте... Я не буду призывать 
за это убивать вас, вы просто для 
меня будете существовать в другом 
пространстве и в другом мире. Как 
существуют многие в другом мире и в 

другом пространстве. Куда я не пойду. 
Куда я не хочу идти.

Это мой выбор.
Не ходите и вы в мой мир. В наш мир. 

Да еще с автоматом. Или с бейсбольной 
битой. Не смотрите спектакли моего 
(нашего) мира. Не читайте книги моего 
(нашего) мира. Я (мы) не ходим ведь в 
ваш мир?

Давайте на журналах, фильмах, 
программах спектаклей писать, кроме 
возрастных категорий, еще и список тех, 
кого это может оскорбить.

Впрочем, достаточно написать 
одну фразу «Это может оскорбить 
безграмотных идиотов». Но они, эти 
безграмотные идиоты, не примут это на 
свой счет. Они-то считают себя как раз 
грамотными и не идиотами.

Если в каком-то африканском племени 

оскорблением считается не проколотый 
большим кольцом или костью нос, 
то тогда что же, во всех европейских 
журналах надо прокалывать носы? Хотя 
бы в фотошопе?

И последнее.
Если сообщество мусульман России 

сочло, что грех кровопролития 
равен греху якобы провокации, то 
они – соучастники этого ужасного 
преступления. Рисовать и писать надо 
продолжать то, что считаешь нужным. 
Как это сделали сегодня французские 
журналисты и французские художники.

Мои соболезнования всем тем, кто был 
близок к погибшим. Закончу свой текст 
такой фразой: вы не здоровы. И вы не 
умеете держать себя в руках.

Андрей Бильжо
«эхо Москвы»

Сначала в качестве преамбулы... Несколько лет я писал еженедельные свои посты на "Эхо Москвы". Я наивно считал, что кто-то к ним 
прислушивается. Я наивно заканчивал каждый свой пост фразой: «Будьте здоровы и держите себя в руках». Никто этих слов не слышал.

«уБить клоуна может только рожденный от зверя»

На гэтыя пытаньні адказвае кіраўнік 
аналітычны праектаў кампаніі БелаПАН 
Аляксандар Класкоўскі

Цыганкоў: На вашую думку, у чым 
асноўны сэнс і значэньне гэтых, 
бадай, самых радыкальных зьменаў у 
кіраўніцтве Беларусі за апошнія гады? 
Ці Аляксандра Лукашэнка мае на мэце 
толькі эканоміку ці ён глядзіць больш 
далёка — у прэзыдэнцкую кампанію?

Класкоўскі: Ведаеце, пра выбары 
Аляксандар Лукашэнка думае заўсёды. У 
шырокім сэнсе — ён дбае, як найлепей 
выглядаць перад электаратам. У гэтым 
сэнсе мы проста бачым чарговы акт 
вядомага старога спэктаклю пра 
справядлівага цара і нядбайных баяраў.

На гэты раз ён адным стрэлам забівае 
адразу некалькі зайцоў. Па-першае, 

сьпісвае апошнія фінансавыя праблемы 
на «ахвярных казлоў». Па-другое, рэсурс 
«новай мятлы». Я маю на ўвазе — каго б 
ён не прызначыў, спачатку людзі рвуць 
жылы, каб сябе пакаваць з лепшага боку. 
Тут імпульс ідзе сам па сябе, ад уліваньня 
сьвежай ці адносна сьвежай крыві. Ну і па-
трэцяе, цяпер можна казаць электарату 
— «пачакайце, ня ўсё адразу, трэба даць 
час новым людзям, каб былі зьмены да 
лепшага».

Але ці будуць гэтыя зьмены — гэта 
пытаньне паўнамоцтваў. Я думаю, што 
перад выбарамі для Лукашэнкі вельмі 
рызыкоўна даваць такі карт-блянш, 
бо цяпер бязбольных рэцэптаў няма 
ў эканоміцы. Трэба выбіраць рэзкія, 
хірургічныя мэтады. Таму — ёсьць 
небясьпека, што сказаць: да выбараў усімі 

праўдамі і няпраўдамі трымайце гэты 
рубель, трымайце бачнасьць адноснай 
стабільнасьці ў эканоміцы.

Цыганкоў: У першых камэнтарах 
аглядальнікі адзначаюць, напрыклад, 
рынкавасьць і прафэсіяналізм новага 
кіраўніка Нацбанку. Якой эканамічнай 
палітыкі можна чакаць ад новых 
прызначэнцаў. Ці можна меркаваць, што 
да выбараў вялікіх кадравых зьменаў ужо 
ня будзе?

Класкоўскі: Вядома, пэрсаналіі 
граюць пэўную ролю. Але цяпер ня той 
час, каб ладзіць пэўныя акадэмічныя 
дыскусіі, вызначаць, які шлях патрэбны 
для беларускай эканомікі. Бо ў ёй ня 
зроблена элемэнтарнага — патрэбныя 
сыстэмныя рэформы, структурныя 
пераўтварэньні. Час толькі павялічвае 

вастрыню праблемы, дысбалянсы ў 
эканоміцы нарастаюць.

Пэрсона на чале ўраду ці Нацбанку 
мела б рэвалюцыйнае значэньне ў іншай, 
нармальнай палітычнай і эканамічнай 
сыстэме. У нас жа ўсё дэфармуецца тым, 
што сыстэма жорсткая, аўтарытарная 
і сыстэма пэрсаналісцкая. Таму, хто б 
не прыйшоў на тую ці іншую пасаду 
— яны будуць проста выканаўцамі 
найвышэйшай волі. Якую праграму 
закладзе ў гэты «кампутар» Лукашэнка — 
невядома. Я не выключае, што калі далей 
будзе валіцца Расея, і ў нашай эканоміцы 
адпаведна будзе поўнае вар’яцтва — 
магчыма, яшчэ ні адна галава паляціць да 
прэзыдэнцкіх выбараў.

Віталь Цыганкоў
http://www.svaboda.org

“чарговы акт сПэктаклю Пра сПравядлІвага 
цара І нядБайных Баяраў”

Як варта ацаніць кадравыя зьмены, праведзеныя Аляксандрам Лукашэнкам? Ці гэта прызначэньні, закліканыя змагацца выключана з цяперашнім 
эканамічным і валютным крызісам? Ці яны зробленыя з пэрспэктывай больш далёкай і больш важнай — а менавіта прэзыдэнцкай кампаніі?


